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کنند! درحالی که آقای پاپی زاده باید عضو هیئت رییســه شود. از طرفی 
آرای آقای باقرزاده در صحن ۸۳ اعلام شد درحالی که در بازشماری دیروز 
که درحضور خودش انجام شــد ۸۴ رأی بود اما امروز مجدداً آرای او را ۸۱ 
رأی اعلام کردند! انتخابات هیئت رئیسه با این وضعیت مخدوش است و 
باید مشخص شود چه کسی به هنگام شمارش آرای نمایندگان این تخلف 

را انجام داده است.«

مسئله آرای باطله عجیب است �
برای پیگیری موضوع آرای باطله و حواشــی انتخابات هیئت رئیسه با 
چند نفــر از نمایندگان دوره دوازدهم تماس گرفتیم که فقط یکی از آن ها 
پاســخگوی ما بود. این نماینده مجلس ترجیح داد ســکوت کند و اظهار 
داشــت که به خاطر عدم وجود جمع بندی از این مسئله، نظری نخواهد 
داد. محمود عباس زاده مشکینی، نماینده مشکین شهر در دوره یازدهم و 
عضو پیشین کمیسیون امنیت ملی اما پاسخگوی سوالات هم میهن شد. 

 محمــود عبــاس زاده، نماینــده مشکین شــهر در 
آرای  بازشــماری  دربــاره ســابقه  یازدهــم  مجلــس 
هیئت رئیســه مجلــس در ادوار قبلــی بــه هم میهــن 
گفت:»مــا به ویژه درباره نــواب رئیس چنین تجربه ای 
داریم، به عنوان مثال یکی دو رای کم و زیاد شــده و بازشــماری می شود. 
اتفاقاً در آخرین اجلاس مجلس دوازدهم هم در میان نواب رئیسی یعنی 
ذوالنوری و نیک زاد چنین موضوعی مطرح شد. بنابراین بازشماری صورت 
گرفت و در نهایت بعد از چندبار شمارش ذوالنوری با یکی دو رای اختلاف 

نایب رئیس مجلس دوازدهم شد.« 
او با بیان اینکه در این اجلاسیه تعداد آراء باطله اندکی زیاد شد، عنوان 
کرد:»این موضوع برای من اندکی جای تأمل داشت که به چه علت به این 
میزان آرای باطله داریم. درحالی که در مجلس یازدهم چنین مسئله ای را 
شــاهد نبودم. آرای باطله نهایتاً یکی دو عدد اســت نه 2۴ عدد. البته در 
مجلس معمولًا نمایندگانی که از اشتهار قابل توجهی برخوردارند یا چندین 
دوره در مجلس بودند و سابقه وزارت،  استانداری یا مدیریت دارند یا اینکه 
دارای نام های آشنا هستند، برای هیئت رئیسه رای می آورند، به ویژه برای 

ریاست و نواب رئیس شدن. به نظر من افرادی که در هیئت رئیسه مجلس 
دوازدهم رای آوردند افرادی مناســب بودند. هم حاجی بابایی که پیش تر 
وزیر آموزش و پرورش بوده است و هم نیکزاد که در مجلس یازدهم به مدت 
۳ سال نواب رئیس بود و سابقه استانداری هم دارد.« او معتقد است آرای 
مجلس به این دو نفر تقریباً طبیعی بوده است. زیرا جریان غالب در مجلس 

دوازدهم جریان اصولگراست. 
نماینده سابق مجلس در واکنش به توئیت منتشرشده از سوی رسائی، 
نماینــده تهران، گفت: »رای گیری برای انتخاب هیئت رئیســه به صورت 
کاغذی انجام می شود و قابلیت چندین بار بازشماری را دارد. اگر از طرف 
هر کدام از طرفین این انتخابات تشکیکی در نتایج داشته باشند، امکان 
بازشــماری مجدد وجود دارد تا در نهایت کاندیدا یا کاندیداهای معترض 
درباره نتایج به اطمینان برســند. آخرین شــمارش را باید مبنا قرار داد و 
ترکیب هیئت رئیســه نیز بر همین اساس مشخص می شود. فکر می کنم 
بــا توجه به تمــام این فضاها و اعتراضاتی که مطرح شــده اســت، تغییر 
دیگری ایجاد نخواهد شد و در نهایت، جناح های مختلف به نتیجه تمکین 
می کننــد. مجلس آیین نامه دارد و خارج از آن آیین نامه اتفاقی نمی افتد. 
آرای هیئت رئیسه میلیونی نیست که شمردن آن سخت باشد. در نهایت 

به 2۹۰ رای می رسد.«
عبــاس زاده دربــاره آرای باطله گفت: »بخشــی از ایــن آرای باطله به 
منتخبین جدید برمی گردد. این آرا ممکن است خط خوردگی داشته باشد 
یا در خوانش با مشکل مواجه شود. بخشی از آرای باطله این ها هستند.« 
نماینده سابق مجلس در پاسخ به این سوال که حداقل یکی از نمایندگان 
مجلس دوازدهم به صورت علنی اعلام کرده است که در انتخابات هیئت 
رئیســه رای باطله داده، گفت: »رای باطله عمدی تعــداد کمی از این آرا 
را به خود اختصاص داده اســت. ممکن است آدم های سیاسی نباشند یا 
چهره های سیاســی را نمی شناســند و حتی ممکن است اسامی اشتباه 
بنویســند. اما در هر صورت این تعداد 2۴ رای باطله عجیب اســت. این 
تعداد آرا قابل بررسی اســت و ارزش دارد که مورد توجه مرکز پژوهش ها و 
حراست مجلس قرار بگیرد. پیدا کردن دلیل چنین مسئله ای تجربه  خوبی 

برای مجلس خواهد بود.« 

جواد علیزاده3

برای انتخابات ریاســت جمهوری را ندارد«؛ با این حال اظهارنظر اسماعیلی 
درباره کاندیداتوری محمد مخبر، کفیل ریاست جمهوری مبهم بود. اسماعیلی 
به گفتن همین جمله که »مخبر منع قانونی برای کاندیدا شدن ندارد اما از اراده 

و تصمیم او اطلاع ندارم« بسنده کرده بود. 
خبرنگاران اما از گفت وگو با شــخص مخبر هم راه بــه جایی نبردند و او با 
جملاتی مبهم درباره حضور یا عدم حضورش در انتخابات صحبت کرد. آنطور 
که در رســانه ها آمده است؛ او ابتدا در پاســخ به احتمال کاندیداتوری اش به 
خبرنگاران گفته بود:»ما که داریم حمّالی می کنیم، این حرفا چیه!«، و حیاط 
نهاد ریاســت جمهوری را ترک می کند، لحظاتی بعد امــا او بار دیگر به حیاط 
بازگشته و به خبرنگاران می گوید:»ما در حال حاضر هیچ دغدغه ای جز خدمت 

و پیگیری ماموریت های دولت آیت الله رئیسی نداریم.«
سیدعزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
امــا از افرادی بود که قطعاً حضــور خود در رقابت های انتخاباتــی را رد کرده 
و گفته بود: »اگرشــورای نگهبان تنگ نظری نکند حتماً یکی از پرشــورترین 
رقابت های انتخابات ریاست جمهوری را شاهد خواهیم بود.« علیرضا زاکانی، 
شــهردار تهران هــم در زمره افرادی بــود که درباره حضور خــود در انتخابات 
ریاست جمهوری آینده پاسخی مبهم و نه چندان مرتبط داد:»برنامه حال حاضر 
من رسیدگی به ساخت 2۰۰ هزار واحد مسکونی در تهران است و برای پاسخ 
به این سوال باید بر سر آن پروژه بیایید تا جوابم را به شما بگویم.« امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی، رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با سابقه کاندیداتوری 

هم اعلام کرد که هنوز تصمیمی در این رابطه نگرفته است.

مهرداد بذرپاش گزینه قوی دولت �
مهرداد بذرپاش، وزیر فعلی راه و شهرســازی فردی اســت که برخی از او 

به عنوان گزینه ای جــدی برای حضور در انتخابات آتــی یاد می کنند. با این 
حال او روز گذشته در جلسه هیئت وزیران حضور نداشت تا خبرنگاران درباره 
احتمال کاندیداتوری  از او سوال کنند. به نظر می رسد مهم ترین جلسه که روز 
گذشــته بذرپاش در آن حضور داشت، افتتاح واحدهای نهضت ملی مسکن 
اســتان تهران بود که در شهر جدید پرند برگزار شــد. او در حاشیه این مراسم 
گفته: »برنامه ریزی شده تا بهره برداری ها از واحدهای تکمیل شده مسکن به 
صورت هفتگی باشــد که امروز بیش از 2۶ هزار واحد در استان تهران افتتاح 
شــد. همچنین ســاخت۳۷ هزار و ۴۵۵ واحد نهضت ملی مسکن در سطح 
اســتان تهران نیز آغاز خواهد شد.« ســخنانی که می تواند شائبه وعده های 
انتخاباتی از سوی او را تقویت کند؛ به ویژه  آنکه به نظر می رسد صداوسیما نیز 
در حال ســرمایه گذاری روی کاندیداتوری بذرپاش است و تبلیغاتی را در این 
زمینه اجرایی کرده اســت. اگر همه این موارد را در کنار اظهارات میثم نادی، 
رئیس ستاد انتخابات شریان بگذاریم که بذرپاش را از گزینه های جدی و مطرح 
این انتخابات می داند،  شاید به شفاف سازی تصمیم  آینده وزیر راه و شهرسازی 
کمک کند. نادی معتقد است بذرپاش هم همراه و همکار حاج آقای رئیسی 
بوده  و هم دارای سوابق اجرایی روشنی در دولت های مختلف و به همین دلیل 

هم اجماع شریان روی این فرد دور از انتظار نیست.
به هر روی درحالی که انتظار می رود کم کم چهره های قطعی برای حضور در 
انتخابات رخ بنمایانند ولی هنوز اما و اگرها درباره افرادی که به جرگه نامزدهای 
ریاســت جمهوری می پیوندند بسیار اســت. از طرف دیگر همچنان نظارت 
استصوابی و امکان ردصلاحیت  یکی از مهم ترین تردیدها یا موانع بسیاری از 
چهره های مؤثر در انتخابات به ویژه در میان جریان اصلاح طلب است و از سوی 
دیگر سایر افراد مدنظر برای کاندیداتوری هم به جای شفاف سازی در این حوزه 

به اظهارنظرهای مبهم می پردازند؛ واکنشی که دلیل آن مشخص نیست. 

کند اما در دوره مدیریت مهرداد بذرپاش این عدد از هشت درصد هم فراتر 
نرفته اســت. این در حالی است که برخی سعی دارند عملکرد وزارت راه را 
در حوزه حمل و نقل ریلی بســیار عالی نشــان دهند درصورتی که بررسی 
آخرین یافته های مرکز پژوهش های مجلس، گفت وگو با فعالان حوزه ریلی، 
مقایسه وضعیت ایران با کشورهای همسایه، نگاه به تعداد کشنده های در 
حــال کار راه آهن از یک تراژدی و فاجعه حکایت دارد. همچنین، عملکرد 
وزارت راه بذرپاش در حوزه کریدورهای ترانزیتی به صورت کاملًا محسوس 
بد و هزینه ســاز بوده است. به عنوان نمونه، در هفت مسیر کریدور شمال-
جنــوب که ایران می تواند نقش مؤثری در ترانزیت ریلی ایفا کند، به دلایل 
اغلــب مدیریتی اعم از تأمین نکردن کشــنده های قوی برای مســیرهای 
صعب العبور، دوخطه نکردن برخی مسیرهای شلوغ مانند قم-تهران، ایجاد 
گلوگاه های ظرفیتی در مسیرهای پرتردد ماند طبس، اولویت ندادن حمل 
بار نسبت به مسافر، کاهش مداوم تعداد کشنده های آماده به کار، خرابی 
نیمی از کشنده های موجود و تمرکز زیاد بر کار رسانه ای به جای کار اجرایی، 
حدود 2۰ میلیون تن ظرفیت ترانزیتی بی اســتفاده مانده که این منجر به 
از دســت رفتن حدود ۱2هزار فرصت شــغلی و بی ثمر ماندن رایزنی های 
خارجی با کشــورهای همســایه که به ایران در کریدور شمال-جنوب نیاز 
دارند، شده است. در بخش راه آهن شاهد فاجعه ای هستیم که با سنگ تمام 
تصنعی رسانه ملی و برخی رسانه های دیگر برای بذرپاش زیر فضای غبارآلود 

خبری مخفی شده است.

تردد  لشکر کامیون های 50 ساله در جاده های کشور �

جاده ها و ناوگان حمل ونقل عمومی هم به اندازه کافی گویاست. 4  
ســالانه ۱۸هزار نفــر در جاده های ایــران جان خود را از دســت 
می دهنــد که بخش زیادی از آنها به علت ایمن نبــودن جاده ها دچار 
حادثه می شــوند. عملکرد وزارت راه در رفع نقاط حادثه خیز و احداث 
مســیرهای استاندارد و ایمن مطلوب بوده است که رسانه ملی اینطور 

بــرای وزیر راه دســت به تبلیغات و اختصاص آنتن زده اســت؟ اوضاع 
ناوگان حمل ونقل عمومی انتقادبرانگیز نیست؟ اینکه ۴۰ تا ۵۰ هزار 
کامیون بالای ۵۰ ســال در جاده های کشور تردد دارند و کسی هم در 
این چند ســال به فکر جایگزینی آنها نبوده جز به عملکرد وزارت راه و 
مســکن باز می گردد؟ حال چطور می توان بــرای وزیری با این کارنامه 

چنین تبلیغاتی به راه انداخت؟ 

دولت سیزدهم وزیر دیگری ندارد؟ �

آیــا دولت ســیزدهم در این چند ســال هیچ وزیــر موفقی 5 
نداشته که رسانه ملی اینگونه دست ضعیف ترین وزیر را بالا 
برده است. آیا این زیر سوال بردن خدمات دولت سیزدهم نیست؟ 
اگر هدف بیان خدمات دولت ســیزدهم اســت  چــرا از بزرگترین 
دســتاورد آن نمی گوییــد. اینکه با تلاش هــای وزارت نفت و دیگر 
مجموعه های دولت و با وجود تمام سنگ اندازی های آمریکا برای 
صفــر کردن صادرات نفت ایران، امــروز صادرات نفت ما حدوداً به 
همــان اندازه پیش از اعمال تحریم هــای ترامپ و به ۳/۳ میلیون 
بشــکه در روز رسیده، دستاورد کمی اســت؟ آیا تلاش ها و ثمرات 
کار وزارت امورخارجــه در گشــایش روابــط با کشــورهای مهمی 
چون عربســتان، تونس، مصر و... اهمیت ندارد یا در فراق شهید 
امیرعبداللهیان دیگر به صرفه نیســت؟ اگرچــه هر مدیری محق 
اســت خدمات خود را در چارچــوب مجموعه های تحت مدیریت 
خود رســانه ای کند؛ اما تمرکز زیاد بر کار رســانه ای آن هم در خلأ 
عملکرد واقعــی چیزی جز بازخورد منفــی و تردید افکار عمومی 
نسبت به آن مجموعه را به دنبال نخواهد داشت. در پایان، یادآوری 
ماده ۶۸ قانون انتخابات ریاســت جمهوری که استفاده از وسایل 
و ســایر امکانات عمومی و دولتی برای فعالیت تبلیغاتی را ممنوع 

کرده است؛ خالی از لطف نیست.


